
1 

10. 3. 2024 – Zničit zlo! 

 

1. čtení: Mt 13, 24-30 

 
Píseň: NEZ318 – Kdo na kolenou klečí, vídá dál 
  
Základ kázání: Mt 13, 36-43 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

jak se zbavit zla? Stačí zbavit se všech těch zlých, škůdců, kazisvětů 
a parazitů, kteří kazí národy, města, svět, církev, rodinu – ať už domněle 
nebo skutečně? 

Světský, pohanský svět odpovídá dodnes překvapivě jednoduše: 
Ano, zbavme se jich: Zabít, zlikvidovat. Usekat ruce zlodějům. Odstrašit 
drakonickými tresty. Zavřít, až zčernají. Jsou dokonce i současní 
evangeličtí křesťané, kteří obhajují znovuzavedení trestu smrti. 

A stejně jednoduše už řadu tisíciletí dějiny dokazují: No, to 
nefunguje. Nikdy nefungovalo. Ani zabíjení zlých. Ani drakonické tresty. 
Nic z toho zlo nelikviduje, neporáží, nepřemáhá, neobrací v dobro. 

Protože zlo nejde vyvraždit ani vybít. Nejde ho zavřít do vězení. 
Jakkoli je totiž působitelem zla vždy člověk – navíc vždy člověk zcela 
konkrétní ve zcela konkrétním jednání – po vypuštění zla do světa si už 
zlo „žije svým životem.“ A působí „vesele“ dál zcela nezávisle na původci. 

Tak i popravou vraha v lepším případě zabráníme jeho dalším 
vraždám. Ale pokud by nevraždil dál, jakého dobra jsme dosáhli? 
Rozhodně nevrátíme život mrtvému. Neutěšíme pozůstalé po 
zavražděné osobě. Nepřineseme rozhřešení, útěchu, smíření. Ani 
spravedlnost. Často ani zadostiučinění. A už vůbec ne nápravu. Vůbec 
myšlenka „nápravy“ zla je naprosto absurdní. Když slepíme rozbitou 
věc, jsme v původní situaci? Když vrátíme ukradený předmět, je vše 
„jako bylo dřív?“ 

A v horším případě pak popravíme ne vraha, ale nevinného. Na 
kterého prostě „jen“ lidský systém „spravedlnosti“ hodil vinu, aby lidé 
v daný systém neztratili důvěru. Protože je nedůvěryhodný. I dnes jsou 
znovu a znovu propouštěni na svobodu lidé odsouzení na doživotí za 
zločin, kterého se nedopustili. Třeba po padesáti letech ve vězení. Jak 
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bude takový člověk žít? Jak „napravit“ takové zlo? A co potom 
s popraveným nevinným? Co s umučeným? 

Tak zejména biblická náboženství přinášejí již tisíce let 
alternativu. Ačkoli i Starý Zákon obsahuje přestoupení, jejichž 
následkem má být smrt, doklady biblické i mimo biblické dokazují, že 
zrovna v tom Israeli na ně nebyl nikdo nijak zvlášť žhavý. Ve 
starověkém Israeli se s tresty smrti z náboženských důvodů až 
podivuhodně a nevysvětlitelně šetřilo. Ještě Ježíšovi učedníci, kteří 
porušili šabat – za což mají být zabiti – nejen, že nejsou zabiti. Ještě 
s nimi byla místo vykonání trestu vedena diskuse – i s jejich Mistrem. 
(Např. Mk 2, 23 + Ex 31, 14-15) Ačkoli jejich vina byla očividná! 

Tak stejně podezřele v dnešním Ježíšově podobenství: Horliví 
„věrní“ jsou zastaveni jednat. Ačkoli zapáleně a odhodlaně a rozhodně a 
věrně chtějí „jen“ zničit zlo a plody zla. A ochránit nevinnou úrodu a 
dobro! Co by na tom mohlo být špatného? 

Jak slepý, jak hloupý je člověk! 
Tak i Ježíš pro jistotu na rovinu říká: Protože byste z kořenů spolu 

s plevelem vyrvali i pšenici. Tedy: Ve svém zápalu byste zabíjeli, zavírali, 
trestali, mučili také nevinné. Dokonce hodné, dobré, obětavé, sloužící – 
„boží.“ A to je pro Hospodina Boha nepřípustné. 

Ačkoli lidem je to vlastně dost jedno: „Když se kácí les, lítají 
třísky.“ Jinak to holt neumíme, tak holt lidská společnost zavírá na 
doživotí do vězení nevinné na základě zcela neadekvátních „důkazů.“ A 
klidně je i popravuje. Už tisíce let. V církvích i světském světě. 

Zrůdnost postoje těchto „sluhů“ má být nápadná také v tom, že 
Ježíš tyto své „horlivé“ a „zapálené“ a „rozžhavené“ (hebr. „chám!“) 
sluhy odsouvá zcela stranou – úplně mizí ze scény. Až přijde žeň, pošle 
žence – „anděly.“ Nikoli tyto strašně horlivé sluhy. Ve výkladu 
podobenství se tito sluhové neobjevují vůbec. Ale vždyť jsou přece tak 
horliví, oddaní, zapálení! A také proto se s nimi při skonání věku 
nepočítá vůbec. Protože by klidně ubližovali nevinným – včetně jejich 
zabíjení, mučení, týrání nebo celoživotního vězení. Hlavně abychom 
dosáhli „spravedlnosti.“ Abychom udrželi „důvěru v systém.“ Ačkoli 
systém prostě nefunguje. Jak to dělají i současné církve, nejen systémy 
světské – soudní i jiné. 

A tak Ježíšovo podobenství, zdá se, šokuje: Máme tedy dělat nic?! 
V češtině navíc absurdním dvojitým záporem „nedělat nic?“ Máme jen 
pasivně přihlížet, jak zlo a jeho plody prostupují i setbu Božího Syna 
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s tím, že „Bůh si to nakonec přebere?“ Ačkoli zlo a hřích a arogance a 
sebestřednost a zneužívání a zabíjení prostupují také církve, nemocnice, 
školy, rodiny, dobročinné organizace a všechno ostatní? 

Ale Ježíš zapověděl jediné: Jít a vytrhat plevel. To přece 
neznamená, že s ním tedy nejde dělat nic jiného. Ježíš nepřikazuje 
pasivitu. Nýbrž zakazuje nejen nábožensky horlivou, zapálenou likvidaci 
zlých a hříšníků. Zejména těmi „zapálenými“ horlivci, v tehdejší době 
dobře reprezentovanými také teroristickou organizací zélótů. Dodnes 
angličtina běžně užívá slovo „zealot“ pro fanaticky zapáleného člověka – 
tj. jako negativní označení. 

A tak, pokud někdo činí zlo, jednat máme. Navíc ideálně všichni. A 
pokud jsou jiná řešení než usmrcení vykonavatele zla – tak ani takové 
zabíjet nemáme. Už jen proto, že situace je možná složitější, než se nám 
v tu chvíli zdá. Už jen proto, že bychom mohli usmrtit nevinného. Už jen 
proto, že život dovedeme sice strašně snadno vzít, ale dát ho nikomu 
nemůžeme – i kdybychom se snažili sebevíc. Už jen proto, jak obludné 
množství i justičních omylů a vražd bylo v dějinách vykonáno a děje se i 
dnes. 

Ale zastavovat zlo zcela rozhodně máme. Proto křesťanská 
teologie už od dob církevních otců učí: Nenávidět máme hřích. Ale 
hříšníka máme milovat. Jako Ježíš Kristus. Protože hřích a hříšník nejsou 
totožné skutečnosti. Protože všichni lidé jsou hříšníky. Ale žádný člověk 
není jen zlým. Nikdo není „absolutním zlem.“ 

A také proto likvidací všech zlých a hříšníků zlo ani hřích prostě 
nevymítíme. Tím spíš, když z lidského pohledu zlé a škodlivé bývá 
vlastně dobré – třeba křesťané v Římské říši. A když mnohé dobré a 
skvělé a prospěšné je docela běžně škodlivé a zlé – např. vynucovaná 
jednota i v církvi (Gn 11, 1-9) nebo spoléhání na majetek, peníze, 
ekonomiku. A samozřejmě třešnička na dortu: To bychom museli zabít 
nebo zavřít úplně všechny. Každý se dopustil zla. 

Tak pokud je zbytí, nemáme vůbec usilovat zabíjet ani zlé lidi. Ne 
vždy však toto zbytí je – pro naši slabost a bezmoc. Když vidíme střelce 
na fakultě, jak se chystá střílet do lidí, nezbývá, než ho zastřelit. Nebo 
když už, už terorista mačká spínač na výbušnině v autobusu plném lidí. 
Ale jejich zabití není ideálním řešením! 

Tím by bylo během toho zlomku okamžiku daného člověka 
přesvědčit k pokání, obrácení, metanoie. Aby opustil své zlé cesty a činili 
dobro (Jon 3, 7-10). Ale to nedovedeme ani s dospělými ani za desetiletí 
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snah. Takřka všichni zavření ve věznicích se považují za nevinné – 
ačkoli i např. kamerové záznamy dokazují jednoznačně opak. Tím méně 
pak dovedeme takto „přesvědčit“ děti. A přesto mnozí jak šílenci věří 
posledních čtyřicet let opaku. 

Tak alespoň Bůh také v Kristu Ježíši řešení a naději nabídl: Pán 
Bůh si to všechno jednou přebere. Vždyť po žni není žádným velkým 
problémem oddělit plevel od dobrých klasů. Dosl. ty, kteří nesli dobré 
ovoce od těch, kteří nesli ovoce špatné (tak řecký text v. 6). A ty 
zbytečné, škodlivé, kazisvěty, zlé – jakkoli „zapálení“ mohli být – prostě 
nechá spálit. Když přece byli tak zapálení a horliví! 

Ale pšenice – ti, kteří nesli dobré ovoce – bude shromážděna do 
„stodoly“ Božího království. Protože byli syny a dcerami jeho království 
už v tomto světě. A tak odmítali zabíjet a likvidovat i očividné vrahy – 
pokud bylo zbytí. Protože moc dobře věděli, že život nikomu dát 
nedovedou. A ten Jediný, kdo život dává, dopřává čas k obrácení 
každému – dokud jsme naživu. Tak ani do této sféry zasahovat nemáme 
– pokud je zbytí. Naopak máme usilovat o nápravu a obrácení. Sebe, a 
teprve potom bližních. 

Protože nad jedním obráceným hříšníkem bude v Božím království 
větší radost, než nad stovkou spravedlivých. (Lk 15, 7) Jakkoli 
donquijotským bojem se to může zdát být už několik tisíc let. 

Protože lidé jsou výlučnými, exkluzivními producenty zla. A tak 
právě lidé problém zla ani hříchu vyřešit nemohou. Natož zlo „napravit.“ 
I kdybychom byli sebevěrnější a sebezapálenější. Tím méně zabíjením, 
zavíráním nebo mučením nevinných. Tím méně pak ti, kteří jsou 
přesvědčeni, že jsou lepší než ostatní. Že oni přece lék na zlo mají a 
znají. Protože oni přece žádnou vinu necítí. Ale přitom jsou právě zejm. 
takoví lidé zlí, kazisvěti, škůdci, vrazi, zloději, arogantní a škodící 
magoři. Nebo prostě „jen“ sebestřední sobci bez zájmu o kohokoli 
kromě sebe a svých přání. Ať už doma, v církvi, na ulici, v nejvyšších 
sférách politiky nebo ekonomiky. Nebo kdekoli jinde. 

Ledaže by připomínali jediný lék na zlo a hřích: Boží odpuštění 
v odpovědi na lidské pokání. Protože na lidské obrácení. A sami šli 
v pokání i obrácení příkladem. 

Amen. 
 

Píseň: NEZ326 – Ježíš hříšné přijímá 


